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ACTUALITAT ACTUALITAT MEDI AMBIENT

Clam per la tisorada en
infraestructures i per
la morositat municipal
El sector fa front comú davant la re-
tallada de la inversió en obra pública
i la reticència a escurçar els deutes.

06 13 16

L
a UEPG ha atorgat el primer Premi Europeu de
Restauració Ambiental a l’explotació gironina
del Meandre Vell. L’empresa Àrids Germans
Curanta, que gestiona aquesta gravera situada
al marge del riu Fluvià, ha convertit els terrenys

ja explotats en una àrea natural visitable amb un llac,
vegetació autòctona i itineraris per recórrer la zona.

El jurat internacional ha valorat que el projecte de
restauració retorna l’espai a la natura i que alhora dóna
als terrenys un ús lúdic i social per als veïns dels muni-
cipis de l’entorn. Una altra pedrera catalana, La Falcone-
ra (Garraf), propietat de Promsa, ha quedat finalista del
mateix certamen continental pel seu projecte educatiu i
de participació de la comunitat local.

El Gremi d’Àrids posa
en marxa un Comitè
d’Internacionalització

L’antiga zona d’extracció del Meandre Vell és avui un llac i una àrea natural que es pot recórrer a peu i en bicicleta

4

La CE veu compatible
l’extracció d’àrids als
espais protegits

Europa premia els projectes
catalans de restauració
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Agenda

Construmurcia
XVIII Fira de la construcció i afins
Del 14 al 17 d’octubre del 2010
Torre Pacheco, Múrcia (Espanya)

Bauma China
Fira internacional de maquinària de
construcció, edificació i materials
Del 23 al 26 de novembre del 2010
Shangai (Xina)
www.bauma-china.com

Conexpo
Fira internacional de maquinària de construcció
Del 22 al 26 de març del 2011
Las Vegas (Estats Units)
www.conexpoconagg.com

Samoter 2011
Saló internacional trianual de maquinària de
moviment de terres, obres i construcció
Del 2 al 6 de març del 2011
Verona (Itàlia)
www.samoter.com

SMOPYC
XV Saló internacional de maquinària per
a obres públiques, construcció i mineria
Del 5 al 9 d’abril del 2011
Saragossa (Espanya)

Exposòlidos
I Fira de tecnologia i processament de sòlids
Del 14 al 16 d’abril del 2011
Oporto (Portugal)

EXPOMATEC
I Fira internacional de maquinària
per a obres públiques i mineria
Del 17 al 21 de maig del 2011
Madrid (Espanya)
www.expomatec.ifema.es

Intermat 2012
Exposició de maquinària i tècnica per a obra
pública, construcció i indústria dels materials
De l’1 al 30 d’abril del 2012
París (França)
en.intermat.fr
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EDITORIAL

E
ra abans de l’estiu quan el PTOP ens asse-
gurava que “l’obra pública a Catalunya no
s’atura” –ho feia durant el transcurs de
l’assemblea anual del Gremi–. Un mes des-
prés, el ministre de Foment, José Blanco,

anunciava que mig centenar dels projectes aturats
rebrien un “indult”, al·legant que “per la seva im-
portància o singularitat” no podien quedar fora de
la inversió estatal. Bé doncs: avui totes les xifres i
dades ja són sobre la taula. El passat 30 de setembre
es va presentar al Congrés dels Diputats el projecte
de Pressupostos Generals per al 2011. El balanç és
que l’Estat s’estreny el cinturó amb una reducció
global de la despesa de l’11,5%, i que la partida
que surt –de llarg– més perjudicada és la inversió
en infraestructures, on s’aplica una retallada del
31%. A efectes pràctics, la “tisorada” suposa que
Catalunya rebrà una inversió de 3.143,3 milions
d’euros per a obres públiques: 1.300 milions d’euros
menys respecte del pressupost, ja retallat, que s’hi
havia destinat per aquest 2010.

En un moment de crisi financera i de descens
continuat de la demanda, reduir la inversió en obra
pública suposa condicionar el present i futur de la
indústria catalana i, per extensió, de tot el país. L’o-
bra pública va estretament lligada a un sector, el de
la construcció, que ha estat tradicionalment un mo-

tor de desenvolupament econòmic i de creació
d’ocupació per a Catalunya. Però, més enllà, el fet
de millorar les nostres infraestructures és una de les
claus per fer avançar tot el teixit social i empresarial
català, doncs d’elles depèn que puguem millorar la
nostra productivitat i competitivitat. Dos factors que
han de ser essencials per sortir de la crisi que vivim.
Des de l’atalaia que és el Gremi d’Àrids, tampoc
podem deixar de denunciar una certa arbitrarietat a
l’hora de decidir quines obres són indultades, doncs
entre la llista de projectes “salvats” hi ha, per ex-
emple, la construcció de l’AVE a Teruel, però no hi
figuren obres essencials com la millora dels accessos
de les mercaderies al Port de Barcelona.

Pressupostos al marge, superar aquest atzucac en
què ens trobem depèn de la contribució de tots: les
empreses, les associacions gremials i l’Administració,
a tots els nivells. Aquests nivells impliquen també les
entitats municipals, on descansa una part majoritària
del deute públic. Acatar la nova Llei contra la Mo-
rositat és, així, un repte bàsic que han d’assumir els
ajuntaments, doncs ningú no pot defugir els seus
deures de país.

Miquel Romà Piró
Vicepresident del Gremi d’Àrids de Catalunya

L’error de reduir l’obra pública

“Invertir en obra pública
és clau per fer avançar el
teixit social i empresarial
de Catalunya, doncs de
les infraestructures depèn
la nostra productivitat i
competitivitat”
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La gravera gironina del Mean
declarada millor restauració d
La UEPG atorga al projecte de l’empresa agremiada
Àrids Germans Curanta el primer Premi Europeu de
Restauració Ambiental. La pedrera de La Falconera
(Promsa) obté també un reconeixement continental
per la seva iniciativa de participació de la comu-
nitat local.

E
l projecte que Àrids Germans Curanta desen-
volupa a la gravera del Meandre Vell (Ven-
talló, Girona) ha estat elegit com la millor
pràctica de restauració ambiental, en la ca-
tegoria de pimes, pel jurat dels Premis Eu-

ropeus de Desenvolupament Sostenible. El guardó re-
coneix la intensa tasca de preservació del medi natu-
ral i la biodiversitat que duu a terme aquesta ex-
plotació integrada en el Gremi d’Àrids de Catalunya.
Una tasca que s’emmarca dins de l’esforç comú en
favor de la sostenibilitat que encapçala tot el sector
extractiu català, i que s’ha traduït en més de 3.000
hectàrees de terreny retornades a la natura durant els
últims anys. La cerimònia d’entrega del premi va tenir
lloc a Munic el 27 de maig, coincidint amb la cele-
bració a la ciutat alemanya de l’assemblea general de
la Unió Europea de Productors d’Àrids (UEPG).

Retornar a la natura
On ahir hi havia una gravera, avui hi ha un llac

envoltat de vegetació autòctona. On ahir circulaven
les excavadores i els camions carregats de sorra, avui
caminen grups d’escolars i de famílies gironines que
van a passar un dia al camp. La guardonada restau-
ració del Meandre Vell ha retornat els terrenys ja ex-
plotats d’aquesta gravera a la natura i als veïns dels
municipis de Torroella de Fluvià i de Ventalló. Durant
10 anys, l’empresa Àrids Germans Curanta, que ex-
plota els recursos al·luvials que va deixar el desplaça-
ment del curs del riu Fluvià, ha anat restaurant els
terrenys afectats per la seva activitat extractiva. I ho
ha fet de manera integrada –recuperant la zona per
fases a mesura que avançava el front d’explotació– i
planificada.

PREMIS EUROPEUS DE SOSTENIBILITAT

ACTUALITAT

Un paisatge visitable
El projecte de recuperació parteix d’un estudi paisat-

gístic previ i té en compte tots els aspectes ambientals:
des de la recuperació del sòl al control de la salinitat del
llac, passant per la recreació de les comunitats vegetals
pròpies d’ambients humits, que han de servir de reclam
perquè s’hi implantin espècies animals autòctones. La
restauració s’articula a partir d’un llac central, a l’entorn
del qual s’han creat diferents itineraris per recórrer a
peu o en bicicleta. La zona disposa també d’una àrea de
recepció dels visitants, amb aparcaments i serveis. Uns
equipaments que, més enllà de la contribució mediam-
biental del projecte, converteixen la zona restaurada de
la gravera del Meandre Vell en una punt de gran valor
per als veïns dels municipis de l’entorn.

La Falconera: exemple de participació
La Falconera, l’altra explotació catalana que partici-

pava enguany en els Premis Europeus de Desenvolupa-
ment Sostenible, ha obtingut també un reconeixement
d’abast continental. La pedrera del Garraf, propietat de
Promsa, va ser distingida a Munic amb un diploma eu-
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andre Vell, 
ó d’Europa

ACTUALITAT

El projecte de restauració d’Àrids Germans Curanta ha
convertit part de la gravera en una àrea natural visitable

Els terrenys ja explotats de la
gravera són avui una àrea de
natura visitable, amb un llac
rodejat de vegetació autòctona

ropeu en l’apartat de Participació de la Comunitat Local
pel seu projecte d’educació ambiental Coneguem una
pedrera, un programa de visites guiades per conèixer
com funciona una explotació i la cura del medi ambient
que s’hi duu a terme. Les jornades de portes obertes a
La Falconera van començar el 2006 amb la voluntat d’a-
costar el món dels àrids als escolars de la zona, però
aviat el seu èxit va obrir les visites als veïns, l’Adminis-
tració i els estudiants universitaris Des de llavors, més de
600 persones han visitat les instal·lacions del Garraf. •

La UEPG posa com exemple de
bones pràctiques els projectes
mediambientals i socials de dues
pedreres catalanes

Els guardons de la sostenibilitat

Els Premis Europeus de Desenvolupament
Sostenible són convocats cada dos anys per la
UEPG, amb la voluntat de donar a conèixer les
millors pràctiques que realitzen les empreses
extractives d’àrids de tot el continent en àmbits
com el medi ambient i la biodiversitat, el vincle
amb la societat i la contribució al
desenvolupament econòmic dels seus territoris. El
màxim reconeixement europeu atorgat a una
explotació catalana fa palès el compromís, comú i
continuat, del sector arider amb la preservació de
la natura. Gràcies als programes de restauració,
les empreses agrupades dins del Gremi d’Àrids de
Catalunya han transformat 3.000 hectàrees de
terreny procedents d’antigues pedreres i graveres
en nous boscos y zones verdes.

Els representants de les pedreres catalanes i espanyoles
guardonades a Munic, el passat 27 de maig
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ACTUALITAT

El projecte pressupostari deixa fora obres clau
com la millora dels accessos de mercaderies al
Port de Barcelona. Foto: Héctor García

Els 9 projectes indultats per Foment

1. Autovia A-2 entre Girona y Barcelona.
2. Autovia A-14 de Lleida a l’Aeroport d’Alguaire.
3. Autovia A-22 entre Lleida i Osca.
4. Autovia A-27 de Tarragona a Montblanc.
5. Autovia B-40 orbital de Barcelona.
6. Carretera N-230 (Túnel de Viella).
7. Carretera N-340: variants de L’Aldea i Vallirana.
8. Entorn urbà de Reus (accessos a l’aeroport).
9. Pont sobre el riu Ter (Girona).

PRESSUPOSTOS GENERALS

M
és de 1.300 milions d’euros: aquesta és
la tisorada que patirà la inversió estatal
en infraestructures a Catalunya el 2011.
Així ho recull el projecte de Pressupostos
Generals que es va presentar el 30 de

setembre. En total, el Govern central destinarà l’any que
va a l’obra pública catalana una partida de 3.143,3 mili-
ons, el que suposa una retallada del 29,5% respecte de
la inversió pressupostada per enguany (4.446,8 milions).

Els pressupostos pel 2011 contemplen una reducció
global de la despesa de l’11,5%. La pràctica totalitat de
les partides pateixen retallades importants, però són les
del Ministeri de Foment (-34,6%) i la inversió en infra-
estructures (-29,3%), les que acusen el cop més sever.
Contenció necessària o política a curt termini?

Una amenaça real
Segons les patronals catalanes de la construcció, en-

tre les que es troba el Gremi d’Àrids de Catalunya, la
“tisorada” suposa un greu perjudici tant per al sector
com per al conjunt de l’economia del país. D’una ban-
da, la reducció de la inversió pública suposa un nou cop
per a un sector, el de la construcció, ja molt castigat per
la crisi i que, tanmateix, és un dels màxims motors de
l’economia catalana i un factor clau per a la seva recu-
peració, doncs representa el 8,2% del PIB català.

Alerta per la retallada
en infraestructures 
Alerta per la retallada
en infraestructures 

El sector català de la construcció denuncia que la tisorada en l’obra pública
que projecta el Govern central per al 2011 suposa una amenaça per a la
competitivitat present i futura de tota Catalunya.

El sector català de la construcció denuncia que la tisorada en l’obra pública
que projecta el Govern central per al 2011 suposa una amenaça per a la
competitivitat present i futura de tota Catalunya.
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ACTUALITAT

La desinversió pot suposar la
pèrdua de més de 23.000 llocs
de treball a Catalunya
directament relacionats amb el
sector de la construcció

De l’altra, el que Foment ha batejat com a Plan de
ajuste de la obra civil coarta el desenvolupament eco-
nòmic de Catalunya. Un desenvolupament que passa
per construir infraestructures que permetin incrementar
la competitivitat i la productivitat del nostre país, i que,
de no comptar amb elles, suposaran un fre a l’activitat
econòmica a mig i llarg termini. Això, sense oblidar que
la retallada pot suposar una nova font d’atur, en casti-
gar un sector que ha arribat a comptar amb 420.000
treballadors abans de la crisi. Cal recordar que, per cada
milió d’euros que es retalla en inversió, es destrueixen
de mitjana 18 llocs de treball. En base a això, de seguir
endavant la retallada prevista pel Govern, només en el
2011 Catalunya podria perdre uns 23.600 llocs de tre-
ball directament relacionats amb la construcció.

Indult provisional
El projecte de pressupostos no deixa lloc a especula-

cions: l’aturada de l’obra pública ja és real, tot i algunes
concessions de Foment. El ministre José Blanco va anun-
ciar a finals d’agost un “indult” per a 49 projectes que
havien quedat exclosos de la partida del 2011, en consi-
derar que l’ajust pressupostari en infraestructures era
“excessiu” i que afectava obres "singulars i importants".

Entre les infraestruc-
tures “salvades” n’hi ha
nou a Catalunya, en molts
casos obres molt avan-
çades o ja pràcticament
finalitzades. Entre aquests
nou projectes indultats hi
ha els trams viaris de les
autovies A-2 (Girona-Bar-
celona), A-14 (a l’Aero-
port de Lleida), A-22 (Llei-
da-Osca) i A-27 (Tarrago-
na-Montblanc), el quart
cinturó, els accessos al Tú-
nel de Viella i les variants
de l’N-340 a L’Aldea i Va-
llirana, així com els acces-
sos a l’Aeroport de Reus i
el pont sobre el Ter (Girona). Tanmateix, aquesta llista
d’infraestructures és provisional fins que s’aprovin els
pressupostos del 2011 de forma oficial, de manera que
deixa en punt mort la seva execució a curt termini.

Baixa qualitat
La retallada de la inversió no és l’única dada preocu-

pant. Des del sector de la construcció, també es denuncia
que l’indult del Govern no es guia sempre per criteris de
productivitat, sinó per un joc d’equilibris polítics. Només
així s’explica que, per exemple, s’indulti l’AVE a Teruel
però no l’accés de les mercaderies al Port de Barcelona.
Alhora, el Gremi d’Àrids de Catalunya ha detectat que en
algunes infraestructures en construcció s’estan utilitzant
materials extrets de fora de les pedreres (sense el con-
trol de qualitat i d’impacte mediambiental que aquestes
exerceixen) i, sovint, d’una qualitat inferior a la requerida
(amb el consegüent risc per a la seguretat).

El Projecte de Llei de Pressupostos per al 2010 està
ara en fase d’estudi al Congrés dels Diputats, on se sot-
metrà a anàlisi en diverses comissions i debats parla-
mentaris. Un cop resolt el seu pas per la cambra baixa,
el projecte es remetrà al Senat al novembre, i es preveu
que estigui aprovat de forma definitiva entre el 21 i el
23 de desembre. •

Els pressupostos de l’Estat per al
2011 rebaixen en 1.312,5 milions
d’euros la inversió en obra pública
per a Catalunya respecte de la
que es va assignar per al 2010

Prop de la meitat de la inversió en
infraestructures es destinarà als serveis
ferroviaris i al pla de Rodalies
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ACTUALITAT

ASSEMBLEA GENERAL 2010

L’obra pública i la reforma e
centren el debat entre sector

E
l Gremi d’Àrids de Catalunya va celebrar a La
Pedrera la seva assemblea anual, el passat 11
de juny, en una sessió presidida per un doble
missatge a empresaris i polítics. D’una banda,
la necessitat de redimensionar el sector per

ajustar-se a la nova realitat econòmica. De l’altra, l’exi-
gència a l’Administració perquè no abandoni la inversió
en infraestructures i perquè faci front comú amb els
fabricants d’àrids catalans en la lluita contra la morosi-
tat i contra les pràctiques il·lícites en l’obra pública.

Bona entesa
Les peticions del Gremi van ser recollides pel Depar-

tament de Política Territorial i Obres Públiques (PTOP).
La seva secretària general, Carmina Llumà, va assegurar
tenir “les mans esteses per seguir col·laborant”, i va
elogiar la feina feta pel sector arider català i la seva
col·laboració amb la Generalitat. Per avalar aquesta
bona entesa, Llumà va destacar tres exemples dels re-
sultats obtinguts en els darrers anys, com són “la posa-

da en marxa i funcionament del Consell d’Àrids, la cons-
ciència sobre la necessitat de preservar el medi natural i
la innovació en recerca i producte”. Llumà va recorda
que estem en “temps d’ajustos i reformes, però també
estem més preparats per sortir endavant”, i va reiterar
que “els projectes d’obra pública no s’aturen”, en res-
posta a la petició del sector de seguir invertint en infra-
estructures per mantenir la competitivitat de Catalunya.
A dia d’avui, però, les decisions del Ministeri de Foment
han deixat en suspens la voluntat expressada per part de
la secretària general del PTOP.

Èxit de convocatòria
L’assemblea va comptar amb l’assistència d’unes 200

persones, entre representants de les 137 empreses
agremiades, directius sectorials i alts càrrecs polítics. En
la cloenda van intervenir també la directora general de
Qualitat Ambiental, Maria Comellas, el director general
d’Ensenyaments Professionals, Artístics i Especialitzats,

L’Assemblea del Gremi d’Àrids de Catalunya aposta
per l’increment de mida de les empreses i demana
a l’Administració “més obra pública per tenir un
país competitiu”. La Generalitat reafirma la seva
voluntat de seguir col·laborant amb el sector.

8

L’assemblea va comptar amb
l’assistència de 200 persones,
entre empresaris, directius
sectorials i alts càrrecs polítics
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El Gremi d’Àrids de Catalunya va celebrar
l’Assemblea 2010 amb caràcter extraordinari per
la convocatòria d’eleccions a la seva Junta Direc-
tiva. En la votació, els agremiats van donar el seu

suport unànime a la renovació de l’actual president,
Joaquim Roca, i del seu equip directiu al capdavant de
l’entitat fins al 2014.

En el discurs de reelecció, Roca va apel·lar a la neces-
sitat que empresaris i polítics sumin esforços per millorar
la competitivitat del sector. El president afronta el nou
mandat amb la voluntat de “crear sinèrgies i fer equip” a
partir d’un projecte de gestió sòlid i clarament definit. A
nivell intern, Roca va insistir en els que considera els tres
factors claus de desenvolupament: innovació, interna-
cionalització i sostenibilitat: “El sector requereix una re-
forma estructural. Necessitem explotacions més grans per
guanyar competitivitat. Hem de cercar nous mercats i
nous productes amb valor afegit; i, sobretot, no malven-
dre les reserves mineres que tant ens han costat acon-
seguir. Hem de mantenir preus raonables, que reflecteixin
els costos reals de producció”. L’altre vessant de la presi-
dència de Roca serà la defensa dels interessos del sector
en temes cabdals com la inversió en obra pública, els
avals de restauració i els préstecs de materials. •

ACTUALITAT

La Pedrera va acollir un any més la
trobada del màxim òrgan de representació
del Gremi: l’Assemblea general. A la dreta,
Joaquim Roca es dirigeix als agremiats
després de ser reelegit president

El flamant president advoca per
afrontar la difícil conjuntura
“creant sinèrgies i fent equip” a
partir d’un projecte clar i sòlid

a estructural
or i Generalitat

Joaquim Roca és
reelegit president
L’Assemblea general vota de manera unànime a
Joaquim Roca i Pagés com a president de l’entitat
per als propers quatre anys.

Josep Francí, i el president de la Cambra de Comerç de
Barcelona, Miquel Valls.

A nivell intern, el ple de l’assemblea va aprovar l’es-
tat de comptes durant el 2009 i el pressupost per al
2010, i es va repassar la nodrida memòria d’activitats
que ha desenvolupat el Gremi al llarg dels últims dotze
mesos. L’assemblea va comptar amb una conferència a
càrrec de l’economista Pere Lleonart, Premi d’Economia
de Catalunya, qui va repassar les debilitats i fortaleses
del sector i les mesures que les empreses extractives po-
den aplicar per fer front a la situació present i futura. •
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LES DADES DEL CAAC

TERRITORI I ACTIVITAT

Accidentalitat sota mínims
El Consell Assessor d’Àrids de Catalunya es va reunir en ses-

sió plenària per avaluar l’estat del sector, el passat 9 de juny

Campanya d’al·legacions a la gestió restric t

ACTUALITAT

El Gremi d’Àrids ha intervingut per la via legal i política per reconduir di-
versos plans de gestió del territori que restringeixen l’activitat extractiva.
És el cas del Pla de gestió de la ZEPA de Lleida, en relació al qual s’han
presentat al·legacions i s’han mantingut contactes amb tècnics i respons-

ables de Medi Ambient per compatibilitzar extracció i preservació natural. Un al-
tre document al que s’han presentat al·legacions és el Pla de gestió de conques
internes de l’ACA, el qual prohibeix extreure àrids per sota del nivell freàtic a tot
Catalunya, quan inicialment les restriccions només afectaven a Girona. El Gremi
disposa d’estudis científics i de tres sentències judicials favorables, pel que en-
cara la supressió d’aquest veto –de nou als tribunals, si és necessari– amb
garanties d’èxit.

La Junta del Gremi també ha presentat al·legacions a l’avantprojecte de Llei
de Biodiversitat i Patrimoni Natural, inicialment força restrictiu amb la visió de la
protecció dels espais. L’actual Govern ja no disposa de temps material per
aprovar aquesta Llei, però s’ha actuat de forma preventiva per si, en el futur,
se’n reprèn el seu desenvolupament. •

L
’índex d’accidentalitat laboral al sector extrac-
tiu a l’aire lliure se situa en 2.500 punts, molt
per sota dels 6.000 punts que registra el con-
junt de l’activitat minera i encara més lluny dels
9.000 punts que marca el global del sector de

la construcció. Les dades, que es van donar a conèixer
en el darrer plenari del Consell Assessor d’Àrids de
Catalunya (CAAC), reforcen l’aposta del sector extractiu
català per reduir any rere any els accidents a les pedreres
i graveres de tot el país.

El plenari del CAAC, que es va reunir el passat 9 de
juny, també va analitzar l’avanç aconseguit en matèria

de gestió ambiental. Entre les mesures de desimpacte,
va destacar que, a dia d’avui, ja s’han adequat 300 ex-
plotacions d’àrids de tot Catalunya, ha incrementat el
percentatge d’ús d’àrid reciclat i s’està complint satis-
factòriament el Programa de Gestió de Residus de la
Construcció (PROGROC). Els avals de restauració, tan-
mateix, continuen suposant una enorme llosa. Tot i
haver millorat el retorn de fiances –fet que el CAAC
atribueix a la bona predisposició de la Generalitat–, el
sector extractiu encara té dipositats 80 milions d’euros
en avals. Una xifra encara més difícil de suportar en
temps de crisi financera i de baixa demanda. •

L’índex de sinistralitat laboral al
sector extractiu és una quarta part
que al conjunt de la construcció i
està per sota del sector serveis
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Els terminis màxims de pagament

La nova Llei contra la Morositat, en vigor des del 6 de juliol, fixa
la reducció progressiva dels terminis màxims de pagament per
part de les administracions i les empreses, i aboleix la fórmula
del “pacte entre les parts” que permetia aplicar terminis abusius.
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ACTUALITAT

MANIFEST CONJUNT

LA FECOCAT demana als ajuntaments
que compleixin la Llei de Morositat

La Federació Catalana de la Indústria, el Comerç i
els Serveis de la Construcció (FECOCAT) ha re-
plicat amb fermesa les declaracions del president
de la Federació Catalana de Municipis, Manel

Bustos, en què convidava a deixar de treballar per a les
administracions municipals a aquelles empreses que no
vulguin “esperar mesos i mesos a cobrar”.

El 12 de setembre, Bustos va declarar a TV3 que els
ajuntaments “no podem complir estrictament” amb la
Llei contra la Morositat i va anunciar que, en cap cas,
podran pagar als seus proveïdors en els terminis que es-
tableix la normativa. Bustos va anar més enllà en la seva
pressió al sector i va concloure fent una petició “abusiva”
a les empreses i professionals: “Els demanem la seva
comprensió. Si no, sempre poden renunciar a treballar
amb l’Administració”. La FECOCAT considera “indignant”
i “políticament inadmissible” l’actitud del president de
la FEMP, i interpreta les seves paraules com “una provo-
cació amb greus conseqüències socials”, doncs es posa
en greu perill la continuïtat de milers d’empreses i la
consegüent ocupació que generen. •

c tiva d’espais naturals

Any Sector públic Sector privat

2011 120 dies 85 dies

2012 90 dies 75 dies

2013 60 dies 60 dies

2014 30 dies 60 dies
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ACTUALITAT

L’Institut Gaudí estrena
instal·lacions a Badalona
El nou Centre de Formació dels Oficis de la
Construcció ja és una realitat. El passat 6
d’octubre, el president de la Generalitat
de Catalunya, José Montilla, va inaugurar
les noves instal·lacions amb què l’Institut
Gaudí de la Construcció (IGC) comptarà al
municipi de Badalona (Barcelonès). Aquest
nou i modern centre formatiu materialitza
els esforços realitzats pels representants
de les principals entitats del sector, les
quals formen part del Patronat de l’IGC.

LES INICIATIVES

El mes de la seguretat

REPRESENTACIÓ PÚBLICA

20 empresaris seran la veu
del Gremi a les institucions

L’activitat extractiva que duu a terme l’empresa
agremiada Àrids Vilanna ha propiciat que els ter-
mes municipals de Bescanó i de Sant Gregori quedin
connectats per una passera, que permet travessar el
riu Ter entre aquestes dues poblacions de la comarca
del Gironès. La solució, aplaudida pels alcaldes de la
zona, evitarà el pas de camions per l’interior dels nu-
clis urbans, alhora que obre la possibilitat que via-
nants i ciclistes hi transitin durant el cap de setmana,
quan no s’hi treballa. L’obra, que té autorització de
l’Agència Catalana de l’Aigua, tindrà caràcter provi-
sional mentre duri l’activitat extractiva. •

Un pont fet amb àrids

La fàbrica de Lafarge a Montcada i Reixac va cele-
brar al juny el seu Mes de la seguretat i la salut, una
campanya que aposta pel factor humà per assolir l’ob-
jectiu de zero accidents. Aquest és el tercer any que es
duu a terme la iniciativa, que enguany ha girat entorn
dels conceptes d’ordre i neteja en el lloc de treball, dos
elements clau per a la prevenció dels accidents laborals.
Durant tot el mes, s’han organitzat des de cursos de se-
guretat viària a simulacres d’emergència, passant per
activitats com una gimcana per als treballadors o un
concurs de dibuix per als seus fills. •

Representar al sector és una tasca bàsica del Gremi.
Per repartir aquesta presència pública, la Junta ha nomenat
delegats als diferents òrgans en què participa l’entitat. La
veu dins l’FdA descansarà en el president, Joaquim Roca,
la vicepresidenta Alícia Caballero i el secretari, Sebastià
Alegre; mentre a la FECOCAT seran presents els agremiats
Andreu Puigfel, Xavier Riba i Joan Massachs. El president
també serà el representant al CAAC, on també hi treba-
llaran el gerent, Jaume Puig, i el vicepresident Jordi Torra.

L’expresident Pasqual Roca serà la cara del Gremi a
Pimec, mentre que Joan Griset i Andreu Puigfel en seran
comissionats. La representació al Consell del Paisatge serà
per a Xavier Foj i el vicepresident Josep Rodríguez, Alfons
Porro participarà en la Mesa de la Seguretat Minera, i
Jaume Puig ho farà al consell rector d’ACC1Ó. Sebastià
Espinet, Josep M. Pedra i Jordi Marsà integraran la Co-
missió de les ZEPA de Lleida, mentre el vicepresident Mi-
quel Romà gestionarà el seguiment de l’IES Mollerussa. •

GA 35-p.10-12 mk  29/10/10  17:50  Página 12



BUTLLETÍ  DEL GREMI /  octubre  2010

INTERNACIONAL

NOU ORGANISME

C
ercar oportunitats de negoci i d’inversió
més enllà de Catalunya és una via que ja
han començat a explorar diverses empre-
ses productores d’àrids. Però és una via
que genera tantes possibilitats com, també,

dubtes. Per aquest motiu, el Gremi d’Àrids de Catalunya
ha creat el Comitè d’Internacionalització (CI): un orga-
nisme intern dedicat a assessorar i donar suport a les
accions d’implantació exterior del sector.

El CI estarà dirigit per Joan Griset, que ocuparà el càr-
rec de president del Comitè, i per Xavier Foj, en condi-
ció de vicepresident, i estarà obert a totes les empreses
agremiades que hi vulguin participar. No en va, un dels
objectius del Comitè és propiciar la coordinació i, fins i
tot, la col·laboració entre les empreses del Gremi en les
seves activitats d’internacionalització, cercant alhora les
millors oportunitats de negoci per a cadascun dels
agremiats i per al conjunt del sector. La sessió inaugural
del Comitè es va celebrar el passat 27 de setembre, i les
properes reunions se celebraran periòdicament a partir
d’ara a la seu del Gremi.

La sessió inaugural del Comitè va tenir el lloc el passat 27 de setembre a la seu del Gremi. Al fons, el seu president, Joan Griset

80.500 euros de subvenció
El Comitè d’Internacionalització neix amb un impor-

tant recolzament pressupostari, gràcies al conveni signat
pel Gremi i la FECOCAT amb ACC1Ó. El conveni suposa
una aportació per part de la Generalitat de 500.000
euros destinats a promoure l’I+D (investigació i desen-
volupament) i la internacionalització dins del sector de
la construcció. D’aquest mig milió, una partida de 80.500
euros serà destinada a finançar específicament projectes
del Gremi d’Àrids de Catalunya. •

El Gremi obté una subvenció de
80.500 euros per desenvolupar
projectes que fomentin l’I+D i
la internacionalització en el
sector arider

El Comitè d’Internacionalització
impulsarà les accions a l’estranger

13
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El Gremi s'adhereix a la Declaració
Europea sobre Matèries Primeres

Una delegació del Gremi d'Àrids de Catalunya va
participar en la Conferència Europea dels Minerals
2010, una cita d’alt nivell polític en què el sector
arider del continent va rubricar la seva proposta
conjunta per garantir l’accés als recursos miners
als 27 països de la UE.

D
el 16 al 18 de juny, una representació del
Gremi d'Àrids de Catalunya va participar a
Madrid en la Conferència Europea dels
Minerals 2010. Una trobada d'alt nivell que
va servir per elaborar la Declaració sobre

les Matèries Primeres Madrid 2010. Aquest document
reflecteix la forma com la Iniciativa Europea sobre les
Matèries Primeres s’ha estat implementant a la UE en
aquests dos anys, i planteja les principals accions que
haurien de desenvolupar a partir d'ara els 27 països
membres per garantir l’accés als recursos minerals a Eu-
ropa de forma sostenible.

Coorganització
La Conferència Europea dels Minerals 2010 ha estat

promoguda enguany per les organitzacions de la indús-
tria extractiva a cel obert de tot l’Estat –agrupades sota
la confederació COMINROC–, el Ministeri d’Indústria,
Turisme i Comerç, i l'Institut Geològic i Miner d'Espa-
nya. La Conferència va comptar amb 350 participants,
la majoria alts càrrecs dels estats de la UE i directius del
sector extractiu espanyol i europeu, procedents d'una
trentena de països. Entre els assistents a l'esdeveniment

ACORD ESTRATÈGIC A LA UE

INTERNACIONAL

D’esquerra a dreta, el president de l’FdA, Manuel Hermoso;
el comissari europeu d'Indústria i Empresa, Antonio Tajani; el
ministre espanyol d’Indústria, Miguel Sebastián; l'europarlamen-
tari Enrique Guerrero i el president de la UEPG, Jim O’Brien

“Cada estat hauria de
desenvolupar polítiques de
matèries primeres d’àmbit
nacional i integrar les polítiques
d’ordenació del territori”

destaquen el ministre d'Indústria, Miguel Sebastián; el
vicepresident de la Comissió Europea i comissari d'Indús-
tria i Empresa, Antonio Tajani; l'europarlamentari Enrique
Guerrero; el president de COMINROC, Manuel Hermoso;
el president de la UEPG, Jim O'Brien, així com un secre-
tari d'Estat i 17 directors generals d'arreu d'Europa.

A continuació extractem els punts més rellevants de
la Declaració sobre les Matèries Primeres Madrid 2010.
La indústria extractiva no energètica europea urgeix a la
CE a adoptar aquestes propostes i a incorporar-les als
seu comunicat final sobre la Iniciativa de les Matèries
Primeres que ha de presentar a finals del 2010, així com
que la Iniciativa es revisi cada 5 anys i que s’inclogui
dins l’Agenda i l’Estratègia de la CE per al 2020. •
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INTERNACIONAL

Representants del Gremi d’Àrids de Catalunya i de
la Federación de Áridos (FdA) van participar en la
reunió anual de la FIPA (Federación Ibero-
americana de Productores de Áridos) que va tenir

lloc a la ciutat de Lima (Perú), els dies 23 i 24 d’agost. La
reunió es va celebrar en el marc de les VII Jornades
Iberoamericanes de Materials de Construcció. Per part del
Gremi d’Àrids, van viatjar a la capital peruana els empre-
saris Miquel Romà, vicepresident del Gremi i president de

Una delegació del Gremi viatja al Perú

JORNADES IBEROAMERICANES

l’Associació de Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida,
Andreu Puigfel, tresorer del Gremi, i Jaume Puig, gerent
de l’entitat. En la seva condició de secretari de la FIPA,
Puig també va protagonitzar una de les principals confer-
ències de les Jornades. •

Els representants del Gremi d’Àrids i de l’FdA, durant la
seva participació en les Jornades Iberoamericanes i en la visita
a la pedrera peruana d’Unicon

Punts claus de la Declaració

A tota Europa:
• És imprescindible promoure una Política de Matèries Primeres que defineixi l’estratègia adequada per
garantir que Europa disposarà, en el futur, d’un subministrament de matèries primeres importades, així
com de suficient accés a les seves pròpies matèries primeres naturals, per tal de satisfer les necessitats
dels seus ciutadans.

Cada estat de la UE ha de:
• Desenvolupar polítiques de matèries primeres d’àmbit nacional, regional i local, per garantir un accés
adequat als recursos geològicament disponibles. En el cas particular dels àrids, per raons econòmiques i
mediambientals, és imprescindible garantir l’accés als recursos locals que es trobin pròxims als principals
centres de consum.
• Desenvolupar polítiques d’ordenació del territori integrades, que garanteixin que les roques i els
minerals rebin un tracte preferencial en el desenvolupament dels usos del sòl.
• Revisar els procediments d’atorgació de permisos per accedir als jaciments de matèries primeres, donat
que la majoria són molt complexos. Els països haurien d’adoptar les millors pràctiques contrastades a
nivell europeu, per garantir un atorgament de permisos eficient, uns terminis de temps definits i
raonables, i uns períodes d’explotació que justifiquin les importants inversions que es requereixen.

Podeu trobar el text complet de la Declaració al web: www.madrid2010rmi.com.
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MEDI AMBIENT

E
l que es cou a Brussel·les, acaba coent a casa.
Això ho saben bé els sectors que, com l’arider,
pateixen els efectes de les directives que eme-
ten els òrgans de la Unió Europea. La Xarxa
Natura 2000 n’és un exemple. Nascuda amb la

voluntat de “garantir la supervivència de les espècies i
hàbitats amenaçats d’Europa”, la xarxa d’espais protegits
aviat es va convertir en una seriosa amenaça al desen-
volupament de molts territoris, doncs pràcticament ve-
tava qualsevol activitat productiva en zones que eren el
motor econòmic de molts municipis i comarques.

La Comissió Europea avala l
les pedreres als espais de la X

CONFIANÇA EN EL SECTOR

Extracció compatible
Conscient d’aquest efecte perniciós, la Comissió Eu-

ropea (CE) ha començat a esmenar la major. El passat
mes de juny, la CE va publicar una guia “metodològica i
d’interpretació” de la Xarxa Natura 2000 específica per
a la indústria extractiva no energètica. En essència,
aquesta Guia Natura 2000 clarifica els punts més con-
trovertits de l’article 6 de la Directiva d’Hàbitats –el que
regula el vincle entre conservació i usos de la terra en
àrees protegides–, i assumeix que, enlloc de prohibir
l’activitat extractiva en aquests espais, s’ha de fomentar
la compatibilitat entre aquesta activitat i la preservació
de la biodiversitat.

La guia de la Comissió Europea
recull les millors pràctiques per
fer compatible l’extracció d’àrids
en zones protegides

Un camió transporta àrids al Montseny.
El model català és un exemple de què l’ex-
tracció d’àrids és absolutament compatible
amb la protecció del medi i la biodiversitat

La Comissió Europea publica una guia específica sobre com abordar el desenvolupament de la indústria
extractiva no energètica dins dels espais de la Xarxa Natura 2000. El document referma la compatibilitat
entre pedreres i zones protegides.
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MEDI AMBIENT

La CE obligarà a passar una
“avaluació adequada” als
projectes que afectin àrees
Natura 2000 i a aplicar mesures
per minimitzar l’impacte

a l’activitat de
a Xarxa Natura

Natura 2000 és la xarxa d’àrees prioritàries de
conservació de la biodiversitat a la Unió Europea.
La Xarxa distingeix entre Zones d’Especial Protecció
per a les Aus (ZEPA), establertes en virtut de la
Directiva Aus, i Llocs d’Importància Comunitària
(LIC), designats d’acord amb la Directiva Hàbitat,
i que, un cop oficialitzats a cada estat, esdevenen
Zones d’Especial Conservació (ZEC). La finalitat de
la Xarxa és garantir la supervivència a llarg termini
de les espècies i dels hàbitats amenaçats d’Europa,
contribuint a aturar la pèrdua de biodiversitat
ocasionada per l’activitat humana.

La Guia estableix que els projectes susceptibles d’a-
fectar de manera negativa a llocs Natura 2000, s’hauran
de sotmetre a una “avaluació adequada”. Aquesta ava-
luació determinarà els impactes que genera l’activitat i
establirà quines mesures han d’aplicar les empreses per
evitar-los o minimitzar-los.

L’aportació catalana
La Guia Natura 2000 recopila desenes d’exemples

sobre com fer compatible l’extracció d’àrids en àrees
protegides, atenent als diferents impactes sobre la fau-
na i flora autòctona i la ubicació concreta de l’activitat.
Exemples que, a partir d’ara, ja són aplicables a qual-
sevol extractiva que operi en territoris ZEPA o ZEC. La
publicació de la Guia –i la seva positiva repercussió en el
sector arider– culmina anys de reunions, comissions
conjuntes i enormes esforços per garantir un tracte es-
pecial i específic per a les pedreres en la gestió d’espais
protegits per la Xarxa Natura. Un treball en què el sector
català i espanyol han desenvolupat un paper rellevant.
D’aquí que, entre els exemples de bones pràctiques ex-
tractives que recull la Guia, s’incloguin els casos de sis
empreses de l’Estat. La Guia Natura 2000 s’ha publicat
en anglès i, en breu, veurà la llum la versió castellana,
que serà  distribuïda pel Gremi d’Àrids de Catalunya a
totes les empreses associades.

Compensació
Un factor que també ha impulsat el canvi de men-

talitat de la Comissió –tal i com admet en la Guia– ha
estat la demostració, per part de les explotacions d’àrids,
que la sobreprotecció no sempre és el millor aliat de la
biodiversitat. Un cas paradigmàtic és Lleida, on tres em-
preses van arribar a un acord de “compensació” amb la
CE. A canvi de continuar amb la seva activitat, per cada
hectàrea que exploten dins l’àrea Natura 2000, aquestes
empreses assumeixen una gestió activa de la biodiversi-
tat en 2,5 ha de zona protegida. El resultat: la flora i la
fauna evolucionen de forma més positiva als territoris
gestionats per les extractives (71 hectàrees) que a les
zones que únicament estan protegides. Més enllà i tot:
les empreses agremiades Sorigué, Àrids Daniel i Arenes
Bellpuig, impulsores d’aquest projecte, van ser guardo-
nades l’any passat per la Comissió Europea. •
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RECULL DE PREMSA

FER PALESA LA SITUACIÓ DEL SECTOR

DIARI DE GIRONA 26/06/10
EL PUNT 28/06/10

EXPANSIÓN 17/06/10

LA MAÑANA 19/07/10

SEGRE 01/08/10

SEGRE 08/08/10

Diversos mitjans de comunicació han volgut repassar l’actual estat del sector extractiu català a partir
d’entrevistes amb els representants del Gremi d’Àrids de Catalunya, com les realitzades al president,
Joaquim Roca, i al vicepresident Miquel Romà.
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RECULL DE PREMSA

LA TISORADA A LES INFRAESTRUCTURES

L’anunciat retall de la inversió en obra pública ha acaparat desenes de pàgines i d’hores de televisió i de
ràdio als mitjans de comunicació, arran de la publicació, el passat 30 de setembre, del Projecte de Llei de
Pressupostos Generals de l’Estat per al 2011.

DIARI DE GIRONA 10/06/10

LA VANGUARDIA 01/10/10

EL PAÍS 01/10/10

DIARI DE GIRONA 09/08/10

INICIATIVES ARIDERES

Els projectes de restauració i de reducció d’im-
pacte de diverses empreses agremiades han es-
tat elogiats pels seus municipis d’origen. Com a
mostra, les notícies publicades arran de les ini-
ciatives d’Àrids Vilanna i Bercontres SA.

EL PUNT 13/06/10

EL PERIÓDICO 01/10/10

EL PUNT 01/10/10

EXPANSIÓN 01/10/10
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“Amb la Llei contra la Morositat
només hem guanyat una batalla”

Acaba de ser reelegit president:
com veu la situació del teixit
empresarial gironí?
El canvi respecte al primer cop que
vaig ser president de la Cambra, ara
fa quatre anys, ha estat radical. Gi-
rona encara es ressent, i molt, de la
crisi, tot i que els indicadors no són
tan negatius com l’any passat. Molt
lentament sembla que anem sortint
de la recessió, i fins i tot ja tenim
alguns signes en positiu com l’ex-
portació, que ha crescut un 12%.

Però la construcció...
Sí, la construcció és el sector que està pitjor de tots.
Aquest any s’estan venent més habitatges, tot i que con-
tinuem a anys llums del 2007. Ara que, el gran handicap
és la retallada en inversió pública.

La famosa “tisorada”.
L’AVE és l’únic projecte que
sembla segur, però, per exem-
ple, només a la Nacional 2
tenim tres trams parats, i això
és inadmissible en una car-
retera que és la que duu més
trànsit d’Espanya. Els pressu-
postos per al 2011 són un fort
cop tant per a la competitivitat de les empreses com a
l’hora de reanimar el sector de la construcció.

L’indult de Foment a algunes obres és suficient?
S’ha volgut acontentar una mica a tothom, enlloc de
buscar el que era més rendible, el que més podia ajudar
a les empreses a guanyar competitivitat i facilitats de co-
municació. Ens estan netejant la cara amb un drap brut,
que dic jo. Per exemple, en el cas de l’N-2, ara s’ha de
tornar a licitar de nou un dels trams inicials, així que fins

Domènec Espadalé, president de la Cambra de Comerç de Girona

ENTREVISTA

a finals de l’any que ve, ja ens en podem oblidar. Si volem
crear llocs de treball i reactivar l’economia de la zona, és
ara quan s’havien de fer aquestes obres.

AVE i autopistes duen aparellat també el conflicte
dels préstecs de material...
S’ha de facilitar la labor per fer les infraestructures, però
alhora és injust que es donin facilitats a les constructores
i que als ariders se’ls posin traves amb els permisos i se’ls
compliqui l’accés a aquestes mateixes infraestructures.
En l’àmbit de l’obra pública s’ha de mirar sempre per l’inte-
rès general i no deixar les decisions en mans dels municipis:
la Generalitat és qui hauria de prendre aquestes decisions.

Parlant de municipis, la Federació ja ha dit que els
Ajuntaments no poden complir la Llei de Morositat.
Aquest és un gran problema i no només de les administra-
cions: també moltes empreses no poden pagar. Amb la Llei
de la Morositat s’ha guanyat una batalla, però no la guerra.
Tenim l’eina per fer complir els terminis de pagament, però
no podem obviar la difícil situació financera que hi ha.

S’ha de ser comprensiu, doncs?
Comprensiu, no. Però cal buscar solucions, negociar... Hem
d’exigir que es compleixi la Llei, però també hem de ser
realistes. Potser caldrà allargar una mica més la transitòria

i fer terminis més plausibles. Si no es
poden assolir els objectius el 2013,
serà el 2014. A mesura que l’eco-
nomia es recuperi serà tot més fàcil.
Ara mateix, en molts casos, complir
els terminis sembla impossible.

Que poden fer els ariders per
millorar la seva situació?

Avui no hi ha mercat per a la nostra capacitat de produc-
ció. Cal que disminuïm l’oferta i que millorem la nostra
competitivitat per mitjà de la col·laboració entre empreses,
fent fusions, absorcions i tancant plantes quan calgui. En
el sector dels àrids el volum és molt important a l’hora de
reduir costos: ens hem d’estructurar millor i fer-nos més
grans. Això costa molt al nostre país, però és una solució
que ja ha funcionat en anteriors crisis. Altres alternatives
són diversificar el negoci o invertir a fora, al nord d’Àfrica
o a Sudamèrica, per exemple, però tot té dificultats. •

Els empresaris gironins han reelegit a Domènec Es-
padalé perquè segueixi al capdavant de la Cambra
de Comerç de Girona fins al 2014. Per davant, quatre
anys crucials i un repte: recuperar la competitivitat
del sector industrial i comercial de la província.

“La retallada de la inversió en
infraestructures és un fort cop
tant per a la competitivitat de
les empreses com a l’hora de
reanimar la construcció”
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